



# 16 DAYS OF ACTIVISM AGAINST GENDER-BASED VIOLENCE

## Canada Campaign 2018

### #16DaysCanada 2018 REPORT

The 16 Days of Activism Against Gender-Based Violence is a global campaign, spearheaded by Rutgers University and coordinated in Canada by Women in International Security Canada (WIIS-Canada). The Campaign was launched in 1991 and runs from November 25 (International Day for the Elimination of Violence Against Women) until December 10 (International Human Rights Day) every year. Since its inception, it has become the most widely recognized and longest-running campaign for women's rights in the world. Feminists in the 1990s achieved a truly monumental breakthrough when they secured the formal recognition of women's rights as human rights, and of violence against women as a human rights violation. This work continues, in new ways, as gender-based violence continues unabated.

For the 2018 edition, the Campaign worked under the theme "Ending Gender-Based Violence in the World of Work" with a particular focus on the adoption of legally-binding international standards to eliminate gender-based violence in the workplace. Gender-based violence is a major obstacle to empowering women and girls, especially in the context of work environments. The Canadian feminist foreign policy can provide a positive impetus to advocate for the elimination of such obstacles and to sustain Canada's efforts both at home and abroad.



### Reach of the 16 Days Campaign

The 16 Days Canada Campaign has grown significantly since it began in 2014. The 2018 edition featured a record of 58 events and activities on the national calendar, including 15 initiatives with daily frequencies. The launch was marked on Monday November 26 by the illumination of the Heritage Building at Ottawa's City Hall, an activity organized by the Grandmothers' Advocacy Network (GRAN) and WIIS-Canada. A range of unique activities took place during the campaign, including a youth circle, a women safety workshop, a kickboxing class, art installations, a signature campaign and book clubs. Expert panels, moderated discussions, donation booths, whiteboard campaigns, roundtables, healthy love talks and lectures, vigils and candle light marches were also held in the program. Our partners reported more than 1,250 people attending activities in the provinces and territories of Alberta, British Columbia, Manitoba, New Brunswick, Ontario, Quebec and Yukon Territory.

Some of the activities also promoted the UNiTE (orange) Campaign led by the United Nations Entity for Gender Equality and the Empowerment of Women (UN Women), such as the events featuring Ms. Phumzile Mlambo-Ngcuka, Executive Director of UN Women and Under-Secretary-General of the United Nations, held at the University of Ottawa and in Parliament Hill, as well as an event at Ottawa's City Hall that culminated with a municipal proclamation. Online activities like blog posts, online artworks, social media takeovers, stats and tips, awareness campaigns, a resource 'zine, Facebook live events, webinars and website launches such as Sheltersafe.ca were also part of the Campaign. WIIS-Canada's social media portals reached a total of 12,291 people on Facebook (number of people who saw contents by the page or about the page) and almost 89,200 impressions were measured on twitter (5,575 impressions per day). Partners reported significant engagements on their social media platforms, extending the impact of 16 days Canada even further.





# 16 JOURS D'ACTIVISME CONTRE LA VIOLENCE DE GENRE

## Campagne canadienne 2018

### RAPPORT 2018 #16JoursCanada

16 jours d'activisme contre la violence de genre est une campagne mondiale, initiée et menée par l'Université Rutgers et coordonnée au Canada par Femmes en Sécurité Internationale Canada (FÉSI-Canada). Inaugurée en 1991, la campagne a lieu chaque année du 25 novembre (Journée internationale pour l'élimination de la violence à l'égard des femmes) au 10 décembre (Journée internationale des droits de la personne). Depuis sa création, la campagne est devenue la plus largement reconnue et la plus longue pour la défense des droits des femmes dans le monde. Les féministes des années 1990 ont véritablement réalisé une percée historique quand elles ont obtenu la reconnaissance formelle du droit des femmes comme un droit de la personne et de la violence envers les femmes comme une violation des droits de la personne. Malgré tout, le travail se poursuit, en adoptant de nouveaux moyens, puisque la violence sexiste persiste.

L'édition 2018 avait pour thème « Mettre fin à la violence basée sur le genre dans le monde du travail » avec un accent particulier mis sur l'adoption de normes internationales juridiquement contraignantes pour éliminer la violence sexiste dans les milieux de travail. La violence sexiste constitue un obstacle important au renforcement du pouvoir des femmes et des filles, particulièrement dans les environnements de travail. La politique d'aide internationale féministe du Canada peut donner un élan positif pour promouvoir l'élimination de ces obstacles et appuyer les efforts que déploie le gouvernement tant au Canada qu'à l'étranger.



### La portée des 16 jours d'activisme au Canada

La campagne canadienne des 16 jours a connu une croissance considérable depuis ses débuts en 2014. Cette année, un nombre record de 58 événements et activités, dont 15 avec des initiatives quotidiennes, ont été enregistrés sur le calendrier national. Le lancement, organisé le 26 novembre par le Mouvement de soutien des grands-mères et FÉSI-Canada, a été marqué par l'illumination de l'Édifice historique à l'Hôtel de ville d'Ottawa. Une série d'activités originales ont eu lieu durant la campagne, dont un cercle des jeunes, un atelier sur la sécurité des femmes, un cours de kickboxing, des installations artistiques, une campagne de signatures et des clubs de lecture. Des discussions et des panels, des kiosques pour ramasser des dons, des campagnes sur tableaux blancs, des tables rondes, des discussions et présentations sur l'amour sain, des veilles et des marches à la chandelle ont également été organisés. Nos partenaires ont rapporté que plus de 1 250 personnes avaient participé aux activités qui se sont tenues en Alberta, en Colombie-Britannique, au Manitoba, au Nouveau-Brunswick, en Ontario, au Québec et sur le territoire du Yukon.



Certaines activités faisaient aussi la promotion de la Campagne (orange) « Tous Unis » menée par l'Entité des Nations Unies pour l'égalité des sexes et l'autonomisation de la femme (ONU Femmes), tel que des événements mettant de l'avant Mme Phumize Mlambo-Ngcuka, Directrice exécutive d'ONU Femmes et Secrétaire générale adjointe de l'ONU. Ces derniers ont eu lieu à l'Université d'Ottawa, sur la Colline du Parlement ainsi qu'à l'Hôtel de ville d'Ottawa où on a fait une proclamation municipale. Des activités en ligne ont également été organisées, notamment des blogues, de l'art en ligne, des campagnes sur les médias sociaux, des statistiques et conseils, des campagnes de sensibilisation, des magazines de ressources, des événements Facebook en direct, des webinaires et des lancements de sites web dont celui de [hebergementfemme.ca](http://hebergementfemme.ca). Les portails de médias sociaux de FÉSI-Canada ont rejoint un total de 12 291 personnes sur Facebook (ce qui comprend les personnes qui ont vu le contenu de la page et celles qui ont vu du contenu en lien avec la page) et près de 89 200 impressions sur Twitter (soit 5 575 impressions par jour!). Nos partenaires ont noté une activité importante sur leurs pages de médias sociaux, ce qui a accru davantage la portée de la campagne.

# PARTNER ORGANIZATIONS | ORGANISMES PARTENAIRES

## THANK YOU! | MERCI!

Thank you to the following 55 organizations and individuals for hosting events and activities:  
Merci aux 55 personnes et organismes suivants qui ont tenu des événements et activités :

- Amnesty International Canada | Amnestie Internationale Canada
- Canadian Student Association for children's Rights at the University of Ottawa** | Association étudiante canadienne des droits des enfants de l'Université d'Ottawa
- Atlantic Human Rights Centre
- Conference of Defence Association Institute** | Institut de la Conférence des associations de la défense
- Canadian Federation of University Women Southport | Fédération canadienne des femmes diplômées de Southport
- Canadian Federation of University Women Kitchener-Waterloo** | Fédération canadienne des femmes diplômées de Kitchener-Waterloo
- Canadian Labour Congress | Congrès du travail du Canada
- Centre de Femmes de la Vallée de la Matapedia**
- Centre for Research & Education on Violence Against Women & Children, Western University – Make It Our Business
- Centre for Research & Education on Violence Against Women & Children, Western University – Neighbours, Friends & Families**
- Centre for Transitional Justice and Post-Conflict Reconstruction – Western University
- La Coalition 8 mars de la Petite-Patrie**
- DisAbled Women's Network Canada (DAWN Canada) | Réseau d'action des femmes handicapées Canada (RAFH Canada)
- Government of British Columbia** | Gouvernement de la Colombie-Britannique
- Grandmothers Advocacy Network | Mouvement de soutien des grands-mères
- South African High Commission in Ottawa, Canada**
- Human Rights Research and Education Centre, University of Ottawa | Centre de recherche et d'enseignement sur les droits de la personne, Université d'Ottawa
- Huron Domestic Assault Review Team**
- Institute for Gender and the Economy, Rotman School of Management, University of Toronto
- International Development Research Centre (IDRC)** | Centre de recherches pour le développement international (CRDI)
- KAIROS: Canadian Ecumenical Justice Initiatives
- L'Escale de l'Estrie**
- Love Project Woman and Art and Creative Ideas
- Maison d'hébergement Le Rivage de La Baie**
- Native Women's Association of Canada (NWAC) | Association des femmes autochtones du Canada (AFAC)
- NATO Association of Canada** | Association canadienne pour L'OTAN
- New Brunswick Multicultural Council (NBMC) | Conseil multiculturel du Nouveau-Brunswick (CMNB)
- New Brunswick Immigrant Women's Association**
- Nobel Women's Initiative
- Ottawa Coalition to End Violence Against Women (OCTEVAW)** | Coalition d'Ottawa contre la violence faite aux femmes (COCVFF)
- Ottawa Police Service | Service de police d'Ottawa
- Point Bleu**
- SAVIS of Halton – Sexual Assault & Violence Intervention Services
- Senator** | Sénatrice Marilou McPhedran
- Sexual Wellness and Consent Committee – University of Windsor
- Sisters Trust Canada**
- Le Centre Raoul-Wallenberg pour les droits de la personne | The Raoul Wallenberg Centre for Human Rights
- Trajetvi – Trajectoires de violence conjugale et de recherche d'aide, Université de Montréal
- ONU Femmes | UN Women
- Université de Toronto** | University of Toronto
- Victoria Faulkner Women's Centre
- Women In International Security Canada (WIIS-Canada)** | Femmes en Sécurité Internationale Canada (FÉSI-Canada)
- WIIS-McGill
- WIIS-Carleton**
- WIIS-Queen's
- WIIS-Toronto**
- WIIS-Université de Montréal
- WIIS-Vancouver**
- Women's Shelters Canada | Hébergement Femmes Canada
- Women's Event Network** | Réseau d'événements pour femmes
- YWCA Banff
- Club Zonta District 2** | Zonta Club District 2
- Club Zonta International | Zonta Club International

These organizations partnered with the following 61 NGOs, academic institutions, and groups to stage their events and activities: | Ces organismes se sont associés aux 61 ONGs, établissements universitaires et groupes suivants pour organiser leurs événements et activités :

- Alexandria Marine & General Hospital
- Amnistie Internationale – Université de Montréal**
- Because Wilno
- ASEQ | Studentcare**
- Canadian Mental Health Association – Huron-Perth
- Canadian Servicewomen's Salute** | Hommages aux femmes militaires canadiennes
- Carleton University | Université Carleton
- Canadian Federation of University Women (CFUW) Ontario Council** | Conseil ontarien de la Fédération canadienne des femmes diplômées
- Choices for Change

# PARTNER ORGANIZATIONS | ORGANISMES PARTENAIRES

## THANK YOU! | MERCI!

CJAM-FM (Campus radio station of the University of Windsor)

Coady International Institute – St. Francis Xavier University

Conseil des Montréalaises

Crime Prevention Ottawa | Prévention du crime Ottawa

Factor-Inwentash Faculty of Social Work – University of Toronto

Goderich Parole and Probation Office

Huron County Health Unit

Huron-Perth Children's Aid Society

Huron Women's Shelter

Huron-Perth Centre

jack.org

Lana Wells – Shift: The Project to End Domestic Violence

Leading Change – Alberta Council of Women's Shelters

Lotus Fitness and Thai Boxing

Manitoba Women 4 Women of South Sudan

Network on Economic and Social Trends (NEST) – Western Social Sciences Research and Policy

North of Ordinary Experience Centre

Huron County Crown Attorney's Office

Ottawa & District Labour Council (ODLC)

Ontario Provincial Police | Police Provinciale de l'Ontario

Ontario Provincial Police – Huron County

Ottawa Victime Services | Service aux victimes d'Ottawa

Ottawa Rape Crisis Centre (ORCC)

Peer Support Centre – University of Windsor

Queen's Period

Regional Working Groups – Canadian Council for International Cooperation (CCIC) | Groupes de travail régionaux – Conseil canadien pour la coopération internationale (CCCI)

Rural Response for Healthy Children

Department of Political Science – Ryerson University

Senate of Canada | Sénat du Canada

Sénatrice | Senator Mary Coyle

Sénatrice | Senator Wanda Thomas Bernard

Sénatrice | Senator Marilou McPhedran

Sexual Assault Support Centre of Waterloo Region

Sexual Assault Support Centre of Ottawa

South African High Commission in Ottawa, Canada

Supervised Access Visitation & Exchange Program – Huron-Perth

The Alliance for Genocide Awareness and Remembrance

Canadian Museum of Human Rights | Musée canadien pour les droits de la personne

The Citizen Lab – University of Toronto

Montreal Holocaust Museum | Musée de l'Holocauste de Montréal

Montreal Institute for Genocide and Human Rights Studies (MIGS)

OSSTF/FEESO District 20 Halton – Teachers' Bargaining Unit

UNIFOR Local 707 – Oakville, Ontario

United Way Halton & Hamilton

University of Ottawa | Université d'Ottawa

Victim Services – Huron County

Victim/Witness Assistance Program

Vision Mondiale

Women, Peace and Security Network – Canada

Women's Support Network of York Region

Women's Initiatives for Safer Environments | Initiatives des Femmes pour la Sécurité Environnementale

Zonta Club of Ottawa, Ontario | Club Zonta d'Ottawa, Ontario

## 2018 Steering Committee Partners | Partenaires du Comité directeur 2018

